
سال پنجم2    سیاسـت  
شماره 1281 a r m a n m e l i . i r

دوشنبه 
1401 .03 . 02
21  شوال  23/1443 می 2022

طی چند وقت اخیر خبر استیضاح دو تن از وزرای 
کابینه دولت سیزدهم منتشر شده که البته به نظر 
می رسد احتمال برکناری آنها با وجود استیضاح کم 
است. اما اینکه چرا با وجود گذشت زمان اندکی که کمتر 
از یک سال است از عمر دولت سیزدهم دو وزیر قرار 
است استیضاح شود و حتی احتمال استیضاح وزیر سوم 
هم وجود دارد، شاید کمبود نیروی متخصص و باتجربه 
در حلقه ای باشد که رئیس جمهور دولت سیزدهم به 
آن ها اعتماد دارد. در این میان می توان اینگونه تحلیل 
کرد که با وجود نگاهی که نسبت به نیروهای کاردان 
و متخصص در این دولت هست، دولت کنونی حلقه 
اطرافیانش را کوچک کرده است. در دولت های مختلف 
در طول سال های پس از انقلاب روسای جمهور تلاش 
کردند تا بیشتر از نزدیکان و معتمدان و همفکران خود 
به عنوان وزرای کابینه انتخاب کنند. اما بهترین دولت 
در گذشته دولت مرحوم آقای هاشمی رفسنجانی بود 
که از جناح های مختلف در آن حضور داشتند و آنچه که 
ملاک تشخیص و عمل بود فقط کارایی بود و اشخاص 
فقط باید با دولت از نظر کاری هماهنگ باشند و حتی 
مخالفین دولت هم می توانستند سمت بگیرند. گواه این 
مدعا هم آقای میردامادی است که به عنوان استاندار 
خوزستان منصوب شده بود در صورتی که طیف ایشان 
دائماً علیه دولت می نوشتند. اما در حال حاضر مشاهده 
می کنیم که رویه متفاوتی در پیش گرفته شده است. 
بنابراین دولت سیزدهم برای اینکه بتواند چنین چالشی 
را پشت سر  گذارد باید بتواند دایره انتخابش را بزرگ تر 
کند. در کشور آدم های توانمندی وجود دارند که 
می توانند در حل مشکلات به دولت کمک نمایند. اما با 
رویه ای که در مجلس و دولت دیده می شود در خصوص 
بحث استیضاح وزرا بعید می دانم استیضاحی صورت 
پذیرد. معمولاً مباحثی از این دست در حد حرف باقی 
می ماند و به عمل نمی انجامد. پرسش اینجاست که 
چطور همین وزرا با رأی اعتماد مجلس چند ماه پیش 
با رای بالا انتخاب و وزیر شده اند اما حالا بحث استیضاح 
آن ها مطرح است. چطور است که پس از چند ماه بحث 
استیضاح به میان آورده می شود. از زمان روی کار آمدن 
دولت سیزدهم تاکنون هنوز چند ماهی نگذشته است 
و اصلًا برای آزمودن وزیر این زمان کافی نیست! در 
این زمان کوتاه نمی توان فهمید شخصی کارایی دارد 

یا خیر؟

استیضاح وزرا بعید است

 مستثنی شدن چند نهاد 
از قانون شفافیت

نمایندگان مجلس نیروهای مسلح، وزارت 
اطلاعات و سازمان انرژی اتمی را از حکم قانون 
شفافیت قوای سه گانه مستثنی کردند. نمایندگان 
در جلسه علنی یک شنبه، یکم خرداد ماه مجلس در 
جریان بررسی طرح شفافیت قوای سه گانه با ماده 
)۱( این طرح با ۱۸۴ رأی موافق، ۶ رأی مخالف و 
۸ رأی ممتنع از مجموع ۲۴۵ نماینده حاضر در 
جلسه موافقت کردند. در تبصره ردیف ۵ ماده یک 
طرح مذکور آمده است: ماده ۱ -  دستگاه ها، نهادها، 
سازمان ها و موسسات مشمول این قانون عبارتند 
از: نیروهای مسلح، وزارت اطلاعات و سازمان 
انرژی اتمی از حکم این قانون مستثنی هستند. 
عباس مقتدایی در ارائه پیشنهاد مرتبط با تبصره 
ردیف ۵ - ۱ در خصوص شفافیت اطلاعات سازمان 
انرژی اتمی بر اساس طبقه بندی امنیتی افزود: هم 
اکنون انرژی اتمی ما در کانون توجه بیگانگانی بوده 
که می خواهند به کشور آسیب بزنند. تمام زنجیره 
این سازمان به یکدیگر پیوسته است لذا استثنای 

برخی مطالب ممکن است روزنه نفوذ ایجاد کند. 

 پیگیری خرید گوشت 
از دامداران

رئیس مجلــس شورای اسلامی به دنبال تذکر 
به کمیسیون کشاورزی  نمایندگان  از  تعدادی 
ماموریت داد تا بحث خرید گوشت و واردات گوشت 
را پیگیری کند.  حجت الاسلام علیرضا سلیمی در 
تذکری شفاهی در جلسه علنی دیروز مجلس شورای 
اسلامی بیان کرد: دولت باید نسبت به خرید گوشت از 
دامداران اقدام کرده و آنها را در سردخانه ها ذخیره کند 
تا در آینده با مشکل مواجه نشویم. وی گفت: امروز 
دامداران با مشکلات جدی مواجه هستند. یکی از این 
مشکلات به کارت دامی که به آنها داده می شود باز 
می گردد. مبلغی که در قالب این کارت به آنها پرداخت 
می شود کافی نیست چرا که شاهد افزایش قیمت 
خوراک دام هستیم. نماینده محلات در ادامه اظهار 
کرد: از وزارت جهاد کشاورزی انتظار می رود این مبلغ 
را افزایش دهد تا دامداران بتوانند از پس هزینه های 
افزایش یافته بر بیایند. از وزارت جهاد کشاورزی 

انتظار می رود در این زمینه ورود جدی داشته باشد. 

 برگزاری کنگره 
4000 شهید روحانی در قم 

سخنگوی سپاه از برگزاری کنگره ۴000 شهید 
روحانی در مصلای قم خبرداد و گفت: در این 
کنگره رئیس جمهور، مدیر حوزه های علمیه و 
فرمانده سپاه پاسداران به ایراد سخن خواهند 
پرداخت و نماینده ولی فقیه در سپاه نیز گزارشی 
از دستاوردهای این کنگره ارائه خواهد کرد.  سردار 
رمضان شریف برگزاری سلسله نشست های کنگره 
شهدای روحانی را اقدامی مؤثر در معرفی شهدای 
روحانی دانست و تصریح کرد: تولید سریال و فیلم 
سینمایی فاخر و ارائه چندین جلد کتاب فاخر 
می تواند تاثیر بسیاری داشته باشد اما اصل برگزاری 
یادواره شهدای روحانی و استمرار آن، موضوع 
محوری و اصلی است. وی خاطرنشان کرد: هم زمان 
با کنگره شهدای روحانی در قم، نشست ویدئو 
کنفرانسی با حضور خانواده های شهدا و به میزبانی 
حوزه های علمیه در استان های مختلف کشور برگزار 
می شود. رئیس کمیته روابط عمومی و اطلاع رسانی 
کنگره ملی ۴000 شهید روحانی خاطرنشان کرد: 
نمایشگاه دستاوردها و آثار شهدای روحانی نیز با 
حضور استان های مختلف کشور و برپایی بیش از 
۵0 غرفه در مصلای شهر مقدس قم برپا شده است. 

معرفی دستیار رئیس جمهور 
رئیس جمهور در حکمی سید احمد عبودتیان 
امر  در  رئیس جمهور  »دستیار  عنوان  به  را 
مردمی سازی دولت« منصوب و همه مقامات و 
دستگاه های دولتی را در راستای تحقق انتظارات 
پیوست این حکم، مکلف به همکاری با وی کرد.   
.. سید ابراهیم رئیسی در حکم انتصاب  . آیت ا
دستیار رئیس جمهور در امر مردمی سازی دولت 
آورده است: امیدوارم به منظور ایجاد »تحول مردم 
پایه و عدالت محور با تأکید بر ظرفیت جوانان« و 
»ارتقای اعتماد و امید مردم به دولت« از طریق 
»افزایش نقش و مشارکت مردم در اداره امور 
کشور«، »توسعه کارآمدی دولت در حل مسائل 
کشور به پشتوانه مردم« و »غلبه بر سازوکارهای 
ناکارآمد، پرهزینه و زمان بر بوروکراتیک« در 
پیشبرد اهداف »دولت مردمی« در چارچوب 

قوانین و مقررات کشور، مجدانه کوشا باشید. 

 جرم زدایی از تخلفات 
راهنمایی و رانندگی 

معاون اول قوه قضائیه گفت: برخی موضوعات 
مربوط به تخلفات راهنمایی و رانندگی که امروزه 
به عنوان جرم تلقی شده است، باید جرم زدایی و 
به کمیسیون های مربوطه یا شورای حل اختلاف 
واگذار شود. حجت الاسلام والمسلمین محمد 
مصدق با بیان اینکه بیش از ۱0 سال است که لایحه 
جرم زدایی و قضازدایی در مجلس مطرح شده 
است، گفت: در حال حاضر ما یک هزار و ۵00 نوع 
عنوان جزائی داریم که فراوانی پرونده در این زمینه 
نداریم. تمام مسائل مد نظر ما در رابطه با ۳0 عنوان 
است که بیش ترین تعداد تولید پرونده را دارند و باید 
تلاش کنیم تا از این تعداد حدود ۶ مورد جرم زدایی 
و قضازدایی شود. وی افزود: به عنوان مثال برخی 
موضوعات مربوط به تخلفات راهنمایی و رانندگی 
که امروزه به عنوان جرم تلقی شده است، باید جرم 
زدایی و به کمیسیون های مربوطه یا شورای حل 
اختلاف واگذار شود و مشکلات هر سازمان برای 

حل و فصل باید به خود آن سازمان واگذار شود. 

خبـــر

سیدافضل موسوی
عضو شورای مرکزی حزب 

کارگزاران سازندگی

از سوي معاون اول رئيس جمهور اعلام شد:

خبر توسعه روابط ميان ايران و قزاقستان
آرمان ملی: معاون اول رئیس جمهور با اشاره 
به اینکه گشایش های بسیار خوبی در روابط بین 
جمهوری اسلامی ایران و جمهوری قزاقستان در 
دولت سیزدهم شکل گرفته است، تصریح کرد: 
افزایش روابط تجاری و اقتصادی بین دو کشور 
نشانگر اراده جدی و خوب در گسترش و تعمیق 
همکاری های فیمابین است. محمد مخبر صبح 
دیروز در دیدار با بخیت سلطان اف معاون 
نخست وزیر و وزیر تجارت و همگرایی قزاقستان 
با تاکید براینکه باید هر چه سریع تر موانع و 
مشکلات موجود بر سر راه تعمیق همکاری ها 
بین دو کشور برطرف شود، خاطر نشان کرد: 
فعالیت و همکاری های متقابل بخش خصوصی 
و تجار ایران و قزاقستان می تواند نقش اساسی 
در بالا بردن حجم روابط تجاری و اقتصادی ایفا 
کند.  معاون اول رئیس جمهور بر توسعه روابط 
بانکی و مالی، حمل و نقل، کشت فراسرزمینی 
و بنادر جمهوری اسلامی ایران با جمهوری 
قزاقستان تاکید کرد و افزود: دو کشور توانایی 

دارند تا در زمینه تامین امنیت غذایی و حمل 
و نقل تبدیل به یک هاب منطقه ای شوند که 
گسترش همکاری های گمرکی و افزایش حجم 
صادرات و واردات بین دو کشور می تواند نقطه 
شروع خوبی برای رسیدن به این هدف و روابط 
دراز مدت شود.  وی افزود: باید نمایشگاه های 
تجاری و معرفی دستاوردها و محصولات ایرانی 
و قزاقستانی در راستای گسترش همکاری های 
بخش خصوصی و تجار دو کشور هر چه زودتر 
راه اندازی شود.  بخیت سلطان اف معاون نخست 
وزیر و وزیر تجارت و همگرایی قزاقستان نیز 
در این دیدار با استقبال از سیاست خارجی 
دولت سیزدهم مبنی بر گسترش روابط با 
همسایگان با حفظ حسن همجواری تاکید 
کرد: گسترش روابط سیاسی و اقتصادی و 
تجارت  حجم  چشمگیر  افزایش  همچنین 
در سه ماهه اول سال جاری بین دولت های 
جمهوری اسلامی ایران و قزاقستان نشان 
می دهد که اهداف و راهبردهای دو کشور بر 

یکدیگر منطبق شده است. رئیس کمیسیون 
همکاری های مشترک ایران و قزاقستان بیان 
کرد:  امیدواریم در سفر رسمی رئیس جمهور 
قزاقستان به جمهوری اسلامی ایران تصمیمات 
خوب اتخاذ شده در چند ماه گذشته در قالب 
تفاهم نامه های همکاری مشترک اجرایی شود.  
وی خاطر نشان کرد: آمادگی داریم با برگزاری 
نمایشگاه ها و همچنین گردهمایی های تجاری 
و اقتصادی بین فعالان اقتصادی دو کشور 
در راستای ایجاد اتاق بازرگانی مشترک بین 
جمهوری اسلامی ایران و جمهوری قزاقستان 
گام های عملیاتی برداریم. سلطان اف با اشاره 
به اهمیت توسعه حمل و نقل باری و مسافری 
بین ایران و قزاقستان گفت: با حمایت های 
دولت ایران مذاکرات خوبی در خصوص توسعه 
همکاری های ریلی و جاده ای و هوایی شکل 
گرفته است که دستیابی به این اهداف می تواند 
ایران و قزاقستان را تبدیل به دو بازیگر مهم 

منطقه ای کند. 

سـرمقالـــه

سفر رئیس جمهور به عمان ارتباط چندانی به مسائل 
این چند روز ندارد و چون از قبل تنظیم شده ما باید آن را 
در چارچوب روابط دوجانبه ببینم. اما قطعا مسائلی که این 
روزها مطرح است در آنجا نیز مطرح می شود. دلیل دیگری 
هم که شاید مقداری این سفر اهمیت پیدا کرده این بحث 
است که عمانی ها در آزاد کردن دو جانبه زندانیان ایرانی و 
آمریکایی نقش اصلی را داشتند. از طرفی پول های پرداخته 
شده به ایران هنوز در بانک های عمان است و باید در این 
رابطه صحبت شود. عمانی ها با آمریکایی ها و انگلیسی ها 
صحبت کردند و متقابلا ایرانی ها نیز نظراتی دارند و برای 
ایران مهم است که این پول ها آزاد شود. در مورد روابط 
دوجانبه هم حتما صحبت می شود و دنبال گسترش آن 
هستند. در خصوص مسائل مطرح شده در چند وقت اخیر 
نیز بحث هایی وجود دارد که توافق وین دچار خدشه و کند 
شده و از آن طرف صحبت های امیر قطر که قطعا در این 
ارتباط نیز صحبت هایی خواهد شد و عمانی ها پیام هایی از 
ایران خواهند گرفت و پیام خود را نیز منتقل خواهند کرد. 
حتما قبل از این هم عمانی ها با آمریکایی ها صحبتی داشتند 
و بر اساس این صحبت پیام ها را به طرف ایرانی منتقل 
می کنند. لذا در مجموع می توان گفت که این سفر چه در 
رابطه با روابط دوجانبه و چه در رابطه با مسائل هسته ای و 
آن چیزی که به عنوان مانع بین ایران و آمریکا مطرح است 
مثبت تلقی می شود. از سوی دیگر اگر بخواهیم این سفر را 
صرفا به جهت مسائل دوجانبه میان ایران و عمان ببینیم 
خیلی اثر ندارد چرا که روابط ایران و عمان در این چهل و سه 
ساله هیچگاه دچار مشکل نبوده است و همیشه از روابطی 
عادی و خوب برخوردار بودیم. البته در رابطه با امارات، 
بحرین، کویت یا عربستان تحکیم روابط دوجانبه مهم 
است چون این کشورها بعضا رابطه خوبی با ایران نداشتند 
و طبیعتا می شود گفت که اگر سفری در رابطه با هریک از 
این کشورها صورت می گرفت می گفتیم این مساله می تواند 
همگرایی منطقه ای را تقویت کند. اما اگر بخواهیم بگوییم 
که سفر رئیس جمهور به عمان مستقیما بر رابطه با مسائل 
همگرایی منطقه ای موثر است خیلی نمی توان بر روی آن 
مانور دارد. اما در رابطه با یمن و استمرار آتش بس با توجه به 
اینکه طی این چند سال عمانی ها نقش موثری ایفا کرده اند 
و مذاکرات را دنبال می کردند همین باعث می شود که در 
رابطه با یمن نیز صحبت هایی پشت میز مذاکرات صورت 
بگیرد و راهکارهایی را بیابند که این دوماهی که آتش بس 
تمام می شود ادامه پیدا کند و شاید هم به نحوی راهکارها 
برای خاتمه این جنگ ارائه شود. در این راستا و در جهت 
فیصله جنگ به احتمال قوی مذاکراتی صورت می گیرد اما 
اینکه بگوییم اینجا عمان می خواهند بین ایران و عربستان 

کاری انجام دهد بعید به نظر می رسد. 

سفر رئیس جمهور به عمان و چند نکته

عبدالرضا فرجی راد
تحلیلگر مسائل بین الملل

ایران و عربستان 
نمی توانند نگاه حذفی 

داشته باشند

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی 
گفت: جمهوری اسلامی ایران برای کشور 
عربستان سعـــودی، کشوری که قبله 
مسلمانان و حرمین شریفین در آن قرار 
دارد و به عنوان یک کشور بزرگ منطقه، 
اهمیت بالایی قائل است. ایران و عربستان 
نمی توانند نگاه حذفی نسبت به یکدیگر 
داشته باشند و به عنوان دو قدرت اصلی 
منطقه می توانند مکمل ظرفیت های 
یکدیگر جهت تامین صلح و ثبات و 
توسعه منطقه باشند. به هر صورت، اخیراً 
دو کشور با شرکت در پنج دور مذاکره که 
با مساعی جمیله دولت عراق میسر شده 
است، راه گفت وگو را برای رفع اختلافات 
خود انتخاب کرده اند. صادق خرازی با 
بیان این که بحران یمن یکی از مهمترین 
دغدغه های این منطقه است، عنوان 
کرد: این بحران صرفاً ناشی از تنازعات 
داخلی یمن نیست و ایران همواره بر 
این اعتقاد بوده است که یمن راه حل 
نظامی ندارد، حقیقتی که اکنون پس از 
هفت سال جنگ و ویرانی، همگی به آن 
اذعان دارند. ما تلاش وافری داشته ایم 
تا از کشتار مردم بیگناه یمن جلوگیری 
و راه حل های مسالمت آمیز را جایگزین 

این نزاع خونبار کنیم. 

افزایش دوباره قیمت 
بنزین تکذیب شد

سخنگوی دولت با رد خبر افزایش 
قیمت بنزین، گفت: منظور رئیس جمهور 
از گرفتن تصمیمات سخت اقتصادی، 
خصوصی سازی و مبارزه با رانت خواران بود 
نه افزایش قیمت بنزین یا دیگر حامل های 
انرژی. در دولت هیچگونه تصمیم یا حتی 
برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین یا 
سایر فراورده های نفتی وجود ندارد. علی 
بهادری جهرمی در پاسخ به این سوال ایرنا 
که منظور امروز رئیس جمهور از گرفتن 
بود،  اقتصادی چه  تصمیمات سخت 
خاطرنشان کرد: سخنرانی رئیس محترم 
جمهور در »نخستین رویداد بین المللی 
خصوصی سازی در اقتصاد ایران« و مرتبط 
با مسأله خصوصی سازی بود و به شکل 
شفاف هم نسبت به لزوم گرفتن تصمیمات 
سخت و جدی در مقابله با رانت خوارانی 
که سال ها حقوق مردم را پایمال کرده اند 
بیان کرد. این صحبت پیش از این هم 
مطرح و تاکید شده بود به جای برخورد 
صرف با مفسد باید ریشه فساد خشکانده 
شود و بسترهای فسادزا از بین رود. از 
آنجا که برخورد قضائی صرف به تنهایی 
نمی تواند راه حل برخورد با مفاسد باشد، 

رئیس جمهور این موضوع را مطرح کرد.  آرمان ملی:  رئیس جمهور کشورمـــان در 
تداوم دیپلماسی همسایگی دولت مردمی و برای 
گسترش تعاملات اقتصادی، سیاسی و فرهنگی، به 
دعوت رسمی »هیثم بن طارق آل سعید« سلطان 
عمان، در راس هیاتی بلندپایه به مسقط پایتخت 
این کشور سفر می کند و قرار است در کاخ العلم، 
کاخ ریاست جمهوری عمان امضای چند سند 
همکاری را در دستور کار داشته باشد. در این سفر 
آیت ا... رئیسی با فعالان اقتصادی و تجار عمانی 
هم دیدار خواهد داشت. اما آنچه که این سفر را 
مهم تر از دیگر سفرهای معمول یک رئیس جمهور 
می کند این مساله است که با توجه به برخی 
تحولات سیاسی در منطقه و نظام بین الملل دیدار 
رئیس جمهور ایران و پادشاه عمان می تواند در 
برگیرنده مسائل مهم منطقه ای و بین المللی 
نیز باشد. مسائلی همچون مساله بحران یمن 
و چگونگی تلاش برای حل این مساله یا بحث 
احتمال مذاکره و رد و بدل کردن پیام هایی میان 
مقامات دو کشور در خصوص مذاکرات احتمالی 
وین یا مساله تبادل زندانیان آمریکایی و پول های 
ایران که هنوز در عمان مانده و ترخیص نشده 
است. آنچه مسلم است از آنجا که این سفر از پیش 
تعیین شده است به احتمال فراوان آمریکایی ها 
و حتی اروپایی ها پیش از این در مورد مسائل 
مختلف با مقامات عمان گفت وگو کرده اند و 
این احتمال وجود دارد که عمانی ها نیز در دیدار 
رئیس جمهور ایران حامل خبریا پیشنهادی برای 
ایران باشند. هر چند که در حالت عادی این سفر 
برای تحکیم و توسعه روابط دوجانبه و همگرایی 
منطقه ای است. حال باید دید چه مسائلی در دیدار 
رئیس جمهور کشورمان و پادشاه عمان مطرح 

خواهد شد. 
 از روابط سياسی تا دیپلماسی ميدانی

در سطح سیاسی، روابط ایران و عمان بر 
پایه های محکم و مستحکمی از جمله حسن 
همجواری وعدم مداخله در امور داخلی بنا 

شده است که به حل و فصل تعدادی از مسائل 
معاصر منطقه ای کمک کـــرده است زیرا دو 
کشور گفت وگوهای سیاسی مستمری دارند 
که مهم ترین آن ها مذاکرات ژانویه گذشته در 
مسقط بود که درباره توافق هسته ای ایران بود.  
سفر ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری ایران به 
مسقط فرصت مضاعفی برای حمایت از تلاش های 
دیپلماتیک انجام شده در این پرونده و موضوعات 
دیگری مانند بحران یمن که به شکل عام از ارکان 
امنیت و ثبات در منطقه و تحقق صلح و امنیت 
بین المللی حمایت می کند، است.  دیپلماسی 
عمان میدانی را برای نزدیک تر کردن دیدگاه های 
جمهوری اسلامی ایران با تعدادی از کشورها که 
با جمهوری اسلامی ایران اختلاف داشتند ایجاد 
کرد که نتایج مثبتی به دنبال داشت و همچنین 
روابط خوب دو کشور منجر به آزادی تعدادی از 
افراد با ملیت های مختلف در ایران زندانی شده 

بودند، شد. 
 منافع اقتصادی متقابل

سفر رئیس جمهور کشورمان به مسقط توجه 
رسانه های عمان را به خود جلب کرده است. 
چنانکه پایگاه خبری »شئون« عمان در گزارشی 
با عنوان »عمان و ایران، حسن همجواری و منافع 
اقتصادی متقابل« نوشت که کشور سلطان نشین 
عمان و جمهوری اسلامی ایران روابط تاریخی 
دارند که در ۵0 سال گذشته همکاری آن ها با 
حسن همجواری و منافع متقابل توسعه یافته 
است. این پایگاه خبری در ادامه اضافه کرد: 
سلطان »هیثم بن طارق« روز دوشنبه در حالی 
میزبان دکتر »ابراهیم رئیسی« رئیس جمهوری 
اسلامی ایران است که جهان شاهد مسائل مختلف 
بین المللی و منطقه ای است.  شئون عمان افزود: 
منطقه با درگیری های سیاسی و اقتصادی مواجه 
است و می طلبد که دو کشور برای تسهیل کمک 
به خود و به طور کلی خدمت به منطقه تبادل 
نظر کنند. در حالی که مبادلات تجاری در سال 

گذشته بالغ بر یک میلیارد و ۳۳۶ میلیون دلار 
بوده است،  دو کشور به دنبال دستیابی به حداکثر 
سود در بعد اقتصادی به ویژه در بخش های مختلف 
اقتصادی و فرصت های سرمایه گذاری هستند. به 
نوشته این پایگاه خبری، تعداد کل شرکت های 
ایرانی سرمایه گذار در سلطان نشین عمان به ۲ 
هزار و ۷۱0 شرکت رسید که از این تعداد یک هزار 
و ۱۶۳ شرکت سرمایه گذار ایرانی با ۱00 درصد 
مالکیت و یک هزار و ۵۴۷ شرکت با مشارکت 
عمانی و ایران هستند. در بخش لجستیک، شاهد 
جابه جایی کالا و فعالیت تجاری خوبی بین بنادر 
سلطان نشین عمان از جمله السویق، شناص، 
خصب و سلطان قابوس که توسط گروه »آسیاد« 
مدیریت و اداره می شود با بنادر کشور همسایه 
)ایران( هستیم. حجم واردات و صادرات مستقیم 
بین این بنادر و بنادر ایران طی سال های گذشته 
بیش از ۱. ۴ میلیون تنُ انواع کالا را به ثبت رسانده 
است و حرکت تجاری بین بنادر عمان و ایران به 
طور میانگین روزانه به ۵ تا ۷ سفر رسیده است. 
همچنین مسقط و تهران طی ماه های گذشته 
شاهد سفرهای متقابل هیات های تجاری بوده اند 
و تجار دو کشور برای تقویت روابط تجاری و 
ارائه فرصت های سرمایه گذاری با یکدیگر دیدار 
کرده اند که بی تردید در افزایش حجم مبادلات 
تجاری در آینده تاثیر مثبت خواهد داشت.  انتظار 
می رود که دو کشور در سفر ابراهیم رئیسی 
رئیس جمهوری ایران به مسقط تفاهم نامه هایی 
را در بعد اقتصادی و تجاری، زیرساخت ها، قوانین 
و مقررات تشویقی سلطان نشین عمان که موجب 
جذب سرمایه گذاری می شود امضا کنند.  در 
نوزدهمین اجلاس کمیته مشترک عمان و ایران 
که در فوریه گذشته در مسقط برگزار شد، به 
همکاری در حوزه های صنعت، معدن، مالی و 
بانکی، همکاری در حوزه مناطق آزاد و تبادل 
تجربیات پژوهشی در زمینـــه های کشاورزی، 

دامداری و شیلات اشاره شد. 

»آرمان ملی« ابعاد مختلف سفر رئيس جمهور به عمان را بررسی می کند

از منافع اقتصادی تا مسائل منطقه ای و حسن همجواری

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه طی سخنانی 
در جمع قضات و کارکنان این دادسرا ضمن 
گرامیداشت سوم خرداد سالروز آزادسازی خرمشهر 
و روز مقاومت، ایثار و پیروزی، اظهار کرد: تاریخ 
افتخارآمیز انقلاب اسلامی از زمان آغاز نهضت 
حضرت امام خمینی)ره( سرشار و مشحون از 
ایثارگری ها و جانفشانی های جوانان و مردمان 
غیور و دلیری است که در راه دفاع از اسلام و ایران 
اسلامی از نثار جان های عزیز خود هراسی نداشتند 
و مخلصانه جهاد  کردند. حجت الاسلام محسنی 
اژه ای در ادامه، با تقدیر از اقدامات قضات و کارکنان 
دادسرای فرهنگ و رسانه که به رغم حجم بالای 
کار در این واحد قضائی، امور و رسیدگی ها را به 
شکل مطلوب پیش می برند، بر رفع مشکلات و 
مسائل آنها در حوزه های مختلف تاکید کرد و 
گفت: صعوبت و سنگینی کار در دادسرا بسیار زیاد 
است و من این موضوع را از نزدیک لمس کرده ام؛ 
همچنین حجم کار در دادسرای تهران نیز با هیچ 
استان دیگری قابل قیاس نیست. رئیس دستگاه 
قضا ارتقاء روزآمد دانش و آگاهی را یکی از ملزومات 
اصلی برای قضات و کارکنان دادسرای فرهنگ و 
رسانه دانست و خاطرنشان کرد: جنس و محتوای 
کار فرهنگی و رسانه ای که دائماً سیر تحولی و 
دگرگونی دارد، اقتضا می کند که برای رسیدگی 
به پرونده های این حوزه نیز به دانش و آگاهی های 
روز مجهز باشیم. »علاوه بر علم، برخورداری از 
حلم و صبوری نیز از ضروریات است«؛ این توصیه 
مهمی بود که رئیس قوه قضائیه خطاب به قضات 
و کارکنان دادسرای فرهنگ رسانه مطرح کرد 
و بهره مندی از علم در کنار حلم را برای همه 
قضات به ویژه قضات دادسرای کارکنان ضروری 
دانست. رئیس قوه قضائیه این نکته را هم خطاب 

به بازپرس ها و دادیاران دادسرای ناحیه ۳۵ متذکر 
شد که باید تصمیمات و اقداماتشان از جمله 
صدور قرارهایی که دارند متضمن و دربرگیرنده 
جنبه های آموزشی باشد و این آموزنده بودن در 
احکام، الفاظ و انشاء قاضی متبلور باشد. »پرهیز از 
یکسویه نگری به مقوله هایی نظیر آزادی، شفافیت 
و رعایت حقوق افراد«؛ این توصیه مهم دیگری 
بود که رئیس دستگاه قضا خطاب به بازپرس ها 
و دادیاران دادسرای فرهنگ و رسانه مطرح کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در همین 
زمینه با تبیین و تشریح مقوله آزادی و حدود و ثغور 
آن در راستای مصالح عمومی و منافع جمعی گفت: 
آزادی نباید حقوق عمومی و خصوصی افراد جامعه 
را مخدوش کند ؛ آزادی باید با قیوداتی همراه باشد. 
رئیس قوه قضائیه در ادامه ضمن اشاره به مصادیق 
و موضوعاتی که بیّن الرشد و بیّن الغیّ هستند و در 
حق بودن یا گمراهی آنها شک و تردیدی وجود 
ندارد؛ توجه قضات دادسرای فرهنگ و رسانه را 
به مصادیق و موضوعاتی جلب کرد که وضوح و 
روشنی تخلف یا جرم بودن آنها برجسته نیست و 
بر همین اساس، گفت: در مواردی، مشخص نیست 
که آیا اقدام یک فرد مصداق توهین و نسبت دادن 
یک امر وهن آور به شخصی دیگر محسوب می شود 
یا خیر؟ یا اینکه انتشار یک سند در زمره مصادیق 
افشای اسرار مردم است یا خیر؟ در چنین مواردی 
قضات دادسرای فرهنگ و رسانه باید بیش از پیش 
جانب احتیاط را رعایت کنند و بیشتر بر مشورت 
گرفتن از اهالی فن، خبرگان و متخصصین امر تکیه 
کنند. رئیس قوه قضائیه با اشاره به جوانب حقوقی 
و اجتماعی جرائمی نظیر نشر اکاذیب و توهین به 
دیگری بیان کرد:  گاهی فردی علیه شخصی اقدام 
به نشر اکاذیب می کند، گاهی نیز فردی به دیگری 

توهین می کند و با این عمل خود، قبح امری را در 
جامعه می شکند و سبب تحمیل آسیب اجتماعی و 
روانی به مردم می شود. رئیس قوه قضائیه در ادامه 
با تبیین و تشریح فلسفه وجود و حضور هیأت 
منصفه درجرائم مطبوعاتی و رسانه ای، اظهار کرد:  
برخی از موضوعات حوزه فرهنگ و رسانه تخصصی 
است لذا برای رسیدگی به پرونده های این حوزه، 
بهره گیری از نظرات متخصصین و صاحبنظران 
قشرها و صنوف مختلف در زمره ضروریات است؛ 
بر همین مبنا، در فرآیند دادرسی پرونده های حوزه 
فرهنگ و رسانه نقش خبرگان و اهالی فن در قشرها 
و صنوف مختلف و مساعدت آنها به قضات در امر 
انطباق مصادیق با موضوع قانون بسیار برجسته و 
حائز اهمیت است. رئیس قوه قضائیه همچنین این 
نکته مهم را نیز به بازپرس ها و دادیاران دادسرای 
ناحیه ۳۵ یادآور شد که مشورت گرفتن قاضی از 
خبرگان و متخصصین حوزه های گوناگون در امر 
رسیدگی به پرونده ها در راستای اتقان آراء و احکام 
و قرارهای صادره، منافاتی با استقلال قضات ندارد. 
»توجه به مقتضیات زمان، شرایط و مستندات 
موجود در امر رسیدگی به پرونده ها« توصیه دیگر 
رئیس قوه قضائیه خطاب به قضات و کارکنان 
دادسرای فرهنگ و رسانه بود؛ رئیس قوه قضائیه در 
همین رابطه متذکر شد که تأخیر در رسیدگی به 
پرونده ها آفات و ضررهای زیادی را به دنبال دارد. 
محسنی اژه ای در پایان با تاکید بر ضرورت پرهیز از 
افراط و تفریط در رسیدگی های قضائی، خاطرنشان 
کرد: فهم قانون، تشخیص موضوع، انطباق حکم با 
موضوع، روش بررسی مسئله و نحوه تبیین حکم از 
ملزومات امر قضاوت است و توجه به این شاخصه ها 
و تدبیر در قبال آنها در دادسرای فرهنگ و رسانه 

نیز از اهمیت خاص و ویژه ای برخوردار است. 

از سوي رئيس قوه قضایيه مطرح شد:

از افراط و تفريط پرهيز شود
   ضرورت پرهيز از افراط و تفریط در رسيدگی های قضائی 

کمیته صیانت از حقوق 
مردم تشکیل می شود

بشر جمهوری  دبیر ستاد حقوق 
اسلامی ایران با بیان اینکه ستاد حقوق 
بشر تصمیم دارد ورود جدی تر و بیشتری 
به موارد حقوق بشری داخل کشور داشته 
باشد، گفت: کمیته صیانت از حقوق مردم 
چهارشنبه در ستاد حقوق بشر تشکیل 
می شود. به گفته کاظم غریب آبادی 
این کمیته که متشکل از ۸۵ نماینده 
از نهادهای مختلف کشور است، روز 
چهارشنبه با حضور نمایندگانی از دولت، 
مجلس و قوه قضائیه شروع به کار خواهد 
کرد. وی سفر گزارشگر ویژه سازمان 
ملل در امر بررسی آثار منفی اقدامات 
قهری یک جانبه، به ایران و گزارش ارائه 
شده از سوی وی را حرفه ای و سازنده 
دانست و تاکید کرد: این گزارش و مواضع 
خانم دوهان در کنفرانس خبری تهران 
نشان داد که تحریم های یکجانبه آمریکا 
علیه مردم ایران مشکلات زیادی را در 
حوزه های مختلف برای مردم به وجود 
آورده است و این بر خلاف ادعای 
مسئولان آمریکایی است که ادعا می کنند 
تحریم ها علیه مردم نیست! غریب آبادی 
تصریح کرد: کمیته صیانت از حقوق 
مردم نسبت به رعایت موارد حقوق بشری 
از سوی نهادهای مختلف داخل کشور 

اهتمام خواهد داشت. 

یـادداشـــت


